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رویدادها
آرزوی مدیر گروه موسیقی »نامیرا«

دیدار بدون تشریفات با مرادخانی!
مدی��ر و رهبر ارکس��تر گروه کُ��ر »نامیرا« 
همزمان با 20 سالگی این مجموعه موسیقایی از 
کم توجهی به گونه های مختلف موسیقی انتقاد 
کرد. به گزارش مهر، فرهاد هراتی، مدیر و رهبر 
ارکستر گروه کُر »نامیرا« با اشاره به فعالیت هایی 
که این گروه طی س��ال های گذش��ته در حوزه 
مسائل هنری، اجتماعی و محیط زیست داشته 
اس��ت، توضیح داد: شرایط به گونه ای است که 
همه گروه ها و افراد دیده نمی ش��وند و شاید به 
دلیل همین بی مهری ها باش��د ک��ه تا این حد 
خسته ش��ده ام. البته ما با همه این بی مهری ها 
و بی توجهی ها هنوز مش��غول کار کردنیم و باز 
ه��م با امید به آینده جل��و می رویم البته بماند 
که بس��یاری از پروژه های بزرگ بین المللی هم 
وجود داش��ت که می توانست با حمایت وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و دیگر نهادها به جای 
خوبی برسد و نرس��ید.  هراتی افزود: من هیچ 
تقاضای��ی از افراد و نهادها ندارم جز اینکه ما را 
بیشتر بشناسند. من هم دوست دارم یک روزی 
بتوانم با آقای مرادخانی به عنوان معاون هنری 
وزیر فرهنگ و ارش��اد اسلامی براحتی و بدون 
تش��ریفات ملاقاتی داشته باش��م. البته شاید 
هم اینک دغدغه های جدی ت��ر و بزرگ تری از 
گروه »نامیرا« در حوزه موسیقی وجود دارد که 
فع��لا فرصتی برای فکر کردن به ما نمی گذارد. 
به هر ترتیب اینها درددل هایی 20 س��اله بود و 

امیدوارم روزی شرایط بهتری حکمفرما شود.

شروع به کار دوباره »شکرستان« 

مجموعه عروسکی »شکرس��تان« این روزها 
آخرین مراحل پیش تولید خ��ود را طی می کند 
تا ب��زودی کلید بخ��ورد.  به گ��زارش مهر، این 
مجموع��ه این روزها به س��اخت موس��یقی هم 
رسیده و س��اخت دکور و عروسک ها کامل شده 
است. »شکرستان« که پیش از این انیمیشن آن 
به پخش رسید شخصیت های زیادی دارد و حالا 
مجموعه عروس��کی آن نیز این شخصیت ها را به 
کار گرفته است که بیش از نیمی از صداپیشه ها 
را صداپیشه های مجموعه »کلاه قرمزی« تشکیل 
می دهند. این مجموعه عروس��کی پروداکش��ن 
عظیم��ی دارد و تاکنون ۴0 لوکیش��ن برای آن 
ساخته شده است. همچنین بتازگی احسان کرمی 
به عنوان راوی این مجموعه عروسکی انتخاب شده 
است؛ کاری که پیش از این توسط زنده یاد مرتضی 
احمدی در مجموعه انیمیشنی آن انجام می شد. 
»شکرس��تان« به کارگردانی فواد صفاریان پور و 

تهیه کنندگی جواد فرحانی ساخته می شود.

»کوی محبت« در تدارک 
عیدانه  های »قربان« تا »غدیر«

برنام��ه »کوی محبت« با فرا رس��یدن اعیاد 
قربان تا غدیرخم به صورت ویژه روی آنتن شبکه 
2 س��یما می رود.  به گزارش باشگاه خبرنگاران 
جوان، سیدمصطفی موسوی، تهیه کننده و مجری 
برنامه تلویزیونی »کوی محبت« درباره ویژه های 
این برنامه به مناسبت اعیاد قربان تا غدیر گفت: 
این برنامه از روز عید قربان تا عید س��عید غدیر 
خم به صورت ویژه و مس��تمر به پخش می رسد 
و در روز عرفه از کربلای معلا و عید سعید غدیر 
خم از صحن و س��رای نجف اش��رف روی آنتن 
ش��بکه 2 سیما می رود. وی در ادامه درباره طرح 
»خشت هایی برای بهشت« بیان کرد: این طرح با 
هدف مشارکت حداکثری مردم در ساخت صحن 
حضرت زهرا )سلام الله علیها( در نجف اشرف اجرا 
شده است. مخاطبان، خودشان به طور مستقیم 
در س��اخت این صحن مبارک ش��ریک هستند. 
گفتنی اس��ت، برنامه »ک��وی محبت«  هرهفته 
جمعه ها از ساعت 19 تا 20 با حضور کارشناسان 

مذهبی روی آنتن شبکه 2 سیما می رود.

»آقای خاص« به شبکه 5 آمد
»آقای خاص« عنوان مجموعه طنز نمایشی 
عروس��کی اس��ت ک��ه از ش��نبه ۳0 مردادماه 
ساعت:22:۳0 روی آنتن ش��بکه 5 آمده است. 
به گزارش تس��نیم، داریوش  ربیعی تهیه کننده 
مجموعه طنز نمایشی »آقای خاص« در توضیح 
ای��ن مجموعه گفت: این طنز نمایش��ی در 15 
قس��مت 20 دقیقه ای تهیه و تولید شده است و 
موضوع آن درباره ش��خصیتی به نام آقای خاص 
است که او اولین خبرگزاری تصویری کشور را به 
نام »خاصنا« افتتاح کرده است. در این خبرگزاری 
ب��ه بعض��ی از موضوعات فرهنگ��ی، اجتماعی، 
اقتصادی و... از دریچه  طنز پرداخته می شود.  وی 
توضیح داد: در مجموعه نمایشی شخصیت های 
عروسکی مانند آقای خاص، ذی ربط، تهرانی، دارا 
فرا دامنه، منوچهر قزن قفلی زاده  و... حضور دارند 
و در قسمت های بعدی شخصیت های دیگری نیز 

به آن اضافه می شوند. 

مدیر مجموعه شهر کتاب مشهد عنوان کرد
برگزاری مسابقه کتاب خوانی 

»تن تن و سندباد« 
مدیر مجموعه فرهنگی شهر 
کتاب مشهد از برگزاری مسابقه 
کتاب خوانی »تن تن و سندباد« 
وی��ژه نوجوانان به مناس��بت 
رونمایی از تقریظ مقام معظم 
رهبری از این کتاب خبر داد.  به گزارش فارس، 
ابراهی��م بالاپژوه با اعلام خبر برگزاری مس��ابقه 
کتاب خوان��ی »تن تن و س��ندباد« گفت: در پی 
رونمای��ی از تقریظ مقام معظ��م رهبری بر این 
کتاب، این مس��ابقه در سطح شهر مشهد برگزار 
می شود. وی با بیان اینکه این مسابقه به صورت 
کتبی روز جمعه، پنجم شهریور برگزار می شود، 
افزود: در این روز نویس��نده کتاب، آقای محمد 
میرکیانی نیز حضور خواهد داشت و بخش هایی 
از کتاب را بازخوانی و کتاب علاقه مندان را امضا 
می کند. مدیر مجموعه فرهنگی ش��هر کتاب با 
اشاره به اینکه مهلت شرکت در مسابقه تا چهارم 
شهریورماه است، ادامه داد: علاقه مندان می توانند، 
از طریق تماس با ش��ماره ۳71۳9027 جزئیات 
ش��رکت در این مسابقه را جویا ش��وند. بالاپژوه 
در تشریح چگونگی برگزاری این مسابقه گفت: 
این مس��ابقه ویژه افراد زیر 18 سال و به صورت 
5 سوال تستی خواهد بود. وی همچنین درباره 
جوایز در نظر گرفته ش��ده برای برندگان تصریح 
کرد: به نفر اول، یک عدد ربع سکه بهار آزادی، به 
نفر دوم، تسهیلات 200 هزار تومانی خرید کتاب 
و به نفر سوم، تسهیلات 100 هزار تومانی خرید 

کتاب تعلق خواهد گرفت.

عذرخواهی دوباره مهران مدیری 
ما راضی به دلگیر شدن حتی 

یک ایرانی نیستیم
مه��ران مدیری گفت: اگ��ر جمله ای گفته 
شده یا می ش��ود به خاطر نقصان اطلاعات ما 
اس��ت و ما راضی به دلگیر بودن حتی یک نفر 
با هر تفکر، طبقه اجتماعی، شغلی و لهجه ای 
نیستیم. به گزارش فارس،  مهران مدیری برای 
بار دوم در برنامه »دورهمی« از برخی مردم که 
از ش��وخی های او دلگیر ش��ده اند،  عذرخواهی 
ک��رد. این مج��ری و کارگردان در بخش��ی از 
برنامه »دورهمی« در ابتدای صحبت های خود 
با اشاره به ماهیت این برنامه گفت: اسم برنامه 
»دورهمی« دقیق��ا بازگوی همه محتویات آن 
اس��ت. »دورهمی« یعنی دورهم و با هم بودن 
و این فقط یک اس��م نیست. وی ادامه داد: این 
برنامه همه مردم ایران را فارغ از مذهب،  طبقه 
اجتماعی، تحصیلات و تفکر در کنار همدیگر 
دوس��ت دارد و ما در تلاش��یم اگر مشکلی در 
اجتم��اع و در هر رابطه ای وج��ود دارد با زبان 
طنز برطرف کنیم. وی ادامه داد: اگر جمله ای 
بنادرست گفته شده یا می شود به خاطر نقصان 

اطلاعات ما است. 

برگزاری نخستین دوره حراج 
تخصصی فرش در ایران

آثار نخستین دوره حراج تخصصی فرش در 
ایران در روز 5 شهریورماه توسط احمد نجفی، 
بازیگر سینما و تلویزیون چکش خواهد خورد. 
به گ��زارش »وطن امروز« نمایش��گاهی از 27 
فرش منتخب در روزهای دوم، س��وم و چهارم 
شهریورماه از ساعت 10 صبح لغایت 21 جهت 
بازدید عموم در سالن خانه همایش در خیابان 
فرش��ته، خیابان فیاضی، پلاک ۴6 برپا خواهد 
ش��د و همچنین مراس��م حراج در روز جمعه 
پنجم شهریورماه در همین مکان توسط احمد 
نجفی چکش خواهد خورد. »خانه حراج ملی« 
تاکن��ون اقدام به برگ��زاری 2 دوره حراج ملی 
آثاری در زمینه های نقاشی، نقاشیخط، تذهیب، 
خوشنویس��ی، مینیاتور، صنایع  دستی، فرش 

دستباف و سوخت چرم کرده است.

فیلم زندگی یک فوتبالیست در راه 
جشنواره فجر

محسن دامادی گفت: قطعاً فیلم سینمایی 
»خاله هما کی می آید« را در جش��نواره فیلم 
فجر س��ال جاری خواهیم داشت که امیدوارم 
اتفاقات خوبی برایش بیفتد. به گزارش فارس، 
این نویس��نده و کارگردان در ای��ن باره گفت: 
در قص��ه این فیلم در یک طرف روایت زندگی 
یک فوتبالیس��ت وجود دارد و در قسمت دیگر 
زندگی همسرش که یک هنرمند نقاش است را 
نیز داریم که با کنار هم قرار گرفتن آنها روایت 
این فیلم ش��کل می گیرد. ای��ن فضا و جایگاه 
برای شخص خودم به عنوان کارگردان جذاب 
بود. همواره فوتبالیست ها و مربیان را براساس 
آنچه از آنها از طریق رسانه ها دیده و شنیده ایم 
می شناسیم. یک فوتبالیست ویژگی های خاصی 
دارد که در مقابلش همسر کاراکتر فیلم است و 
ویژگی های یک هنرمند را داراست که می تواند 
در نوع خود جذاب باشد. به نظرم این قصه یک 
قصه شیرین اس��ت که امیدوارم مخاطبان نیز 

دوستش داشته باشند. 

مرتضی اسماعیل دوس�ت: برزو نیک نژاد با س��ابقه 
س��اخت آثاری پرمخاطب در تلویزیون و پش��توانه 
فیلمی قابل توجه در س��ینما با نام »ناخواس��ته«، 
حالا با اکران فیل��م »زاپاس« به رکوردهای جالبی 
در گیشه دست یافته و با فروشی بیش از ۴ میلیارد 
تومان حت��ی از فیلمی پرهیاهو چ��ون »دراکولا« 
هم پیش افتاده اس��ت. با این وجود کارگردان فیلم 
»زاپاس« می گوید ترجیح می دهد فعلا فیلمی در 
سینما نس��ازد! با برزو نیک نژاد که برخلاف برخی 
فیلمس��ازان از گفت وگو با رسانه ها گریزان نیست 
و واهمه ای هم از ش��نیدن نقد ندارد، گپ و گفتی 

صورت دادم که در ادامه می آید.
***

 آقای نیک نژاد! ش�ما با وجودی که از سینما آغاز 
کردی�د اما ب�ا کارگردانی آثار تلویزیونی ش�ناخته 
شدید. اصولا تمایزی میان فعالیت در مدیوم سینما 

با تلویزیون به لحاظ نوع نگاه قائل هستید؟
به طور کلی برای من به عنوان فیلمساز تفاوتی 
میان کار کردن در س��ینما و تلویزیون وجود ندارد. 
همانطور که عنوان کردید من از سینما شروع کردم 
اما عدم اکران فیلم اولم باعث ایجاد شرایط متفاوتی 
ش��د. دنبال مقصر هم نیس��تم اما به هر حال فضا 
برایم متفاوت ش��د و مردم مرا با سریال هایی چون 
»دردس��رهای عظیم« می شناس��ند. به نظرم فرق 
چندانی بین س��ینما و تلویزیون درباره حرف هایی 
که می خواهم بزنم وجود ندارد و مس��اله مهم برایم 
مخاطب اس��ت. البته در فرم و لحن بیان و ساختار 
میان س��ینما و تلویزیون به طور حتم تفاوت هایی 
وج��ود دارد. با این وجود الان ش��رایطی برایم رقم 

خورده که فعلا نمی خواهم فیلم بسازم.
 این دلیل قاطعانه برای فیلم نس�اختن در سینما 
از کجا نشأت گرفته اس�ت؟ با توجه به اینکه نحوه 
برخورد مخاطبان و منتقدان با فیلم »زاپاس« نسبتا 

مناسب بود!
تمام حرف هایی که در این مدت زده ش��د باعث 
شد به این نتیجه برسم که امسال فیلمی نسازم. الان 
2 فیلمنامه آماده س��ینمایی ب��رای کار دارم و حتی 
شرایط فیلمسازی هم وجود دارد اما فعلا دوست ندارم 
در س��ینما کار کنم. البته من از سینما شروع کردم 
و حتما هم در آینده فیلم س��ینمایی خواهم ساخت 
اما امسال چنین برنامه ای ندارم. فیلمسازی در سینما 
برای من اصلا کار س��اده ای نیست و با تمام وجود از 
هنگام جذب س��رمایه تا ساخت فیلم تلاش می کنم 
اما برخی منتق��دان هنوز فیلم را ندی��ده درباره اش 
نظر می دهند. من مش��کلی با نقد ندارم اما اول باید 
با حوصله فیلم را ببینیم تا بتوانیم با هم صحبت کنیم. 
درباره »زاپاس« می توان ساعت ها حرف زد اما چگونه 
منتقدی درباره شیوه فیلمسازی من نظر می دهد که 
هنوز »ناخواس��ته« را ندیده اس��ت؟! این مشکل من 
اس��ت که آن منتقد فیلم را ندیده است؟ حالا اکران 
نش��ده است به من چه ربطی دارد؟ من که به جایی 

وصل نیستم! من تنها به دل مردم وصل هستم. 
 برخی  به دلیل وج�ود بازیگران تلویزیونی، فیلم 
»زاپ�اس« را یک اثر س�ینمایی در نظر نمی گیرند! 
در صورتی که برخی از قاب های این فیلم در سینما 

کاربرد می یابد.
فیلم »زاپاس« صددرصد سینمایی است. اصلا 
من با این عنوان »بازیگر تلویزیونی« و از این دسته 
تقس��یم بندی ها کاملا مخالفم. برای من همیش��ه 
مخاطب مهم بوده و کاری به برخی مس��ائل ندارم. 
من فیلمی کمدی می س��ازم اما در جشنواره فجر 
چندان مورد توجه برخی منتقدان قرار نمی گیرد، 

چون اصولا سینمای کمدی را جدی نمی گیرند!
 در صورت�ی که س�ینمای کمدی خیلی هم جدی 

است!
بل��ه! از هم��ه ژانرها ه��م جدی تر اس��ت و کار 
کردن در آن خیلی س��خت است. جدا از اینکه من 
هم می توانم فیلم تلخ و عبوس بس��ازم و طبق نظر 
برخی ها جزو هنرمندان قرار بگیرم! چون تا زمانی 
که فیلم کمدی برای مردم می سازیم به ما هنرمند 
نمی گویند. متاس��فانه در س��ینما بویژه سینمای 
کمدی همه می خواهند نظر بدهند. یک بار بیاییم 
درباره سینمای کمدی به شکلی کارشناسانه حرف 
بزنیم. من با تحقیقات کامل به این ژانر ورود کردم 
و سابقه ام نش��ان دهنده اهمیت دادنم به سینمای 
کمدی اس��ت. پرانت��زی در اینجا باز کن��م درباره 
فیلمی کمدی که نوشته بودم و 5 سال پیش خیلی 
پرفروش شده بود و متاسفانه برخورد مناسبی با آن 

نشد.
 درباره فیلم »پیتزا مخلوط« صحبت می کنید که به 

هیچ وجه کمدی درستی ندارد!
نمی خواهم این فیلم را جزو شناس��نامه کاری 
خودم محس��وب کنم اما ج��زو پرفروش ترین آثار 
آن س��ال سینما بود و نشان می دهد من یک دفعه 
وارد س��ینمای کمدی نش��ده ام و عقبه ای دارم. در 
تلویزیون س��ریال »دودکش« را نوشتم که ادبیات 
دیالوگ نویس��ی را تغیی��ر داد و احتمالا کار خوبی 
بود که دومین س��ری آن را هم س��اختند. سریال 
»دردس��رهای عظیم« هم به س��ری دوم رسید و 
این نش��ان دهنده موفقیت کار ب��ود، اگرنه من که 
تقاضایی به مسؤولان تلویزیونی برای ساختش نداده 
بودم. پس 52 قس��مت »دردسرهای عظیم1 و 2« 
و 26 قس��مت نگارش سریال »دودکش« و سریال 
»روزهای بد، به  در« نش��ان می دهد من سابقه لازم 

برای فعالیت در ژانر کمدی را دارم.
 پس ژانر کمدی مساله شما در سینما بوده و حتی 
در آثار مل�ودرام هم رگه های�ی از فضای کمیک را 

لحاظ کرده اید.
همینطور اس��ت. اص��لا اگر برگردی��م به فیلم 

»ناخواس��ته« هم ش��ما می توانید این نش��انه های 
طنازانه را بیابید. کمدی در جهان زبانی برای انتقاد 
است. ش��ما می دانید که در س��ینمای جهان چه 
فیلم هایی با نگاهی کاملا نقادانه ساخته می شود و 
خیلی هم مورد اهمیت قرار می گیرد. من در میان 
م��ردم زندگی می کنم و می خواهم با زبان س��ینما 
حرف آنها را بزنم. من مانند برخی  هیچ وقت خودم 
را جزو خواص به حساب نمی آورم و جزئی از مردم 
هستم. این موج با مردم بودن مرا به سمت سینمای 

کمدی برد.
 یکی از عوامل جدی نگرفتن س�ینمای کمدی به 
خود فیلمس�ازان برمی گردد که ان�واع لودگی های 
س�طحی را در بسته بندی های س�ینمای کمدی به 
مردم ارائه می دهند! آثاری که در دهه گذشته چنان 
اش�باع شده بود که چند سالی به طور کلی از رونق 

افتاد.
بستگی به نوع نگاه سینماگر دارد. ما فیلم های 
خوب کمدی هم داشته ایم و نمی توان به طور کلی 
قضاوت کرد. ببینید! فیلم های ضعیف دست شان رو 
می شود و وجود رسانه هایی که بخوبی می توانند آثار 
مناسب را از فیلم های به اصطلاح سخیف مشخص 
کنند به شناخت مخاطب کمک می کند. همانطور 
که من توفیق فیلم »زاپاس« را به دلیل حمایت های 
انجام ش��ده از سوی رس��انه های مختلف می دانم، 
نتیجه شکس��ت آثار سطحی را نیز در فعالیت های 

روزنامه نگاران با دانش می یابم.
 پس برخلاف برخی هنرمندان به تاثیر رسانه ها و 

وجود منتقدان آگاه اعتقاد دارید؟
صددرصد همین طور است. 
رس��انه ها جزئ��ی از مخاطبان 
سینما هستند و ما هم جزئی 
از مخاطبان رسانه ها هستیم و 
این ارتباطی دوطرفه است. در 
جشنواره س��ال گذشته اکران 
فیلم »زاپ��اس« در برج میلاد 
ب��ه دلی��ل نقص فنی س��الن 
نامناس��ب ب��ود و م��ن همان 
ش��ب از مخاطبان عذرخواهی 
ک��ردم. اگر ما اک��ران موفقی 
داشتیم مطمئن باشید که در 
حد یکی- دو میلیارد بیش��تر 
از حالا فیل��م »زاپاس« فروش 
می رف��ت. چ��ون رس��انه ها از 
همان جا می توانستند فیلم را 
به شکلی کامل برای مخاطب 
شناس��ایی کنن��د. حقیقتش 
م��ا در 10 روز اول اک��ران ب��ا 
وجود تبلیغات مختلف فروش 
چندان خوبی نداش��تیم و بعد 
از آن بود که یک دفعه فروش 
بالای��ی رخ داد که باعث ش��د 
سالن های ما را هم زیاد کنند. 
این اتفاقات به نظرم ریشه در 
همین اطلاع رسانی سایت ها و 

رسانه ها دارد، چرا که برای من مهم است که چرخه 
سینما گردش مالی داشته باشد و فروش فیلم من 

هم جزئی از همین موقعیت مناسب باشد.
 بس�یاری از آثار شاخص س�ینمای جهان از آثار 
باس�تن کیتون و چارلی چاپلی�ن تا فیلم های بیلی 
وایلدر و برخ�ی آثار هاوارد هاک�س در ژانر کمدی 
ساخته شدند. اما تعداد آثار ارزنده کمدی در طول 
تاریخ سینمای ما بس�یار اندک است. آیا سینمای 
ایران فاقد زمینه رسیدن به شاخصه های سینمای 

کمدی است؟
شما فیلم های مهم را مثال می زنید در حالی که 
در س��ینمای ایران اصلا سینمای کمدی را تحویل 
نمی گیرن��د. مگر چقدر از این نوع س��ینما حمایت 
کردیم که می خواهیم آثار مهمی هم در آن ساخته 
شود؟! در سینمای ایران آثار میلیاردی با حمایت های 
بالا ساخته می شود و اصلا هم برای سازندگانش مهم 
نیست فیلم می تواند فروش داشته باشد یا نه؟ البته 
همه نوع فیلمی باید ساخته ش��ود اما باید دغدغه 
فروش و مخاطب هم باش��د که تنها عده محدودی 
ای��ن دغدغه را دارند. الان برخی ها پزُ روش��نفکری 
می دهند که من فیلم خودم را می سازم! من هم فیلم 

خودم را در »زاپاس« ساختم و پای اثرم هستم.

 یعنی س�ینمای ش�خصی خود را با نگاه مردمی 
نزدیک می دانید!

بله! همین طور است. حرفی که من می خواهم 
بزنم باید به گوش مردم برسد اگرنه فیلم که نباید 
تنها در اکران خصوصی نش��ان داده شود! من فیلم 
»ناخواس��ته« را هم برای تماش��اگر عام س��اختم. 
بیاییم بنشینیم درباره این فیلم حرف بزنیم که چه 
مختصاتی داش��ته و حتی معیارهای فروش را هم 

داشته است.
 اتفاق�ا فیل�م »ناخواس�ته« یک�ی از بهترین آثار 
اخلاقی و دینی س�ینمای ایران اس�ت که برخلاف 
خیلی از س�اخته های دیگر با زبان س�ینما حرفش 
را می زن�د. واقعا دلیل عدم اکران این فیلم چه بوده 

است؟
فیلم »ناخواسته« کاملا قصه گو و برای مخاطب 
عام هم مناسب اس��ت. اما دلیل خاصی برای عدم 
اکران فیلم وجود ندارد. نمی دانم شاید از نظر برخی ها 
این فیلم لایق اکران عمومی نیس��ت! »ناخواسته« 
فیلمی عاش��قانه است که نقش شخصیت روحانی 
در آن برجس��ته اس��ت مانند فیلم »بینوایان« که 

شخصیت کشیش در آن بسیار مهم است. 
 در واق�ع انتخاب ش�خصیت روحان�ی در فیلمی 
جاده ای در راستای تغییر نگاه مسافر گمگشته فیلم 

بوده است!
ب��ارک الله. هدف من از این نوع انتخاب در فیلم 
همین بوده اس��ت. جدا از داس��تان و س��اختارش 
بازی های درخشانی از مهتاب کرامتی، الناز حبیبی 
و مه��رداد صدیقی��ان می بینیم که ج��زو بهترین 
بازی هایشان بوده است. برخی 
پلان هایی که با مسعود سلامی 
به عنوان فیلمبردار گرفتیم اصلا 
با ابزارهای س��ینمای ایران به 

سختی شدنی بوده است. 
 ان�گار برای اولی�ن فیلم تان 
برنامه وی�ژه ای در اجرا در نظر 
گرفتی�د. از قاب های حس�اب 
شده و در خدمت فیلم گرفته 
تا نوع روایت و ساختاربخشی 
با اثری کاملا همراه با طمأنینه 
و دقت در کارگردانی مواجهیم 
آن  ان�گار  »زاپ�اس«  در  ام�ا 
وج�ود  دیگ�ر  حساس�یت ها 

نداشته است!
»زاپاس«  بیایی��د  ببینید! 
را ه��م ب��ه لحاظ س��اختاری 
تحلیل کنیم. در این فیلم هم 
موارد متعددی از ظرافت های 
کارگردانی را خواهیم دید. عمق 
و حرکت پلان ها، میزانسن ها، 
اندازه نماها و نوع قاب ها کاملا 
در خدمت داستان قرار دارد اما 
وقتی شما با فیلمی مواجهید 
که تعداد زیادی بازیگر دارد و 
در آن باید روح زندگی جریان 
داشته باشد، دیگر شرایط و فرم کار تفاوت می یابد. 
در س��اخت س��ریال ها زمان و ش��رایط لازم فراهم 
نمی ش��ود اما در 2 فیلم سینمایی که ساختم همه 
تلاش و دقت خود را برای ساخت اثری استاندارد به 
کار بردم. قبل از شروع فیلمبرداری، استوری بورد من 
آماده است و عین همان را می گیریم. تفاوت میان 2 
فیلم »ناخواسته« و »زاپاس« به دلیل فرم متفاوتی 
است که آنها دارند اگرنه من برای هر کدام زحمت 
کشیدم. در »ناخواسته« به دلیل جاده ای بودن اثر 
اندازه قاب ها فرق دارد و کشیده است. فرم اسکوپ 

دارد و بازیگران در سکون بسر می برند.
 م�ن با توجه ب�ه همین تفاوت های س�اختاری به 
ظرافت نهفته در پلان های »ناخواس�ته« نسبت به 

بی هویتی برخی از قاب های »زاپاس« اشاره کردم!
در »زاپ��اس« برخی قاب ها ش��خصی اس��ت و 
برخی کادرها مربوط به یک جمع خانوادگی است. 
ن��وع قاب ها در برخ��ی موارد مربوط به ناش��ناس 
بودن شخصیت هاس��ت. تمام قاب ها و میزانسن ها 
ب��ه دنبال نزدیک��ی به کاراکترها اس��ت و دیگر در 
آن فیلمب��رداری و نورپ��ردازی و کارگردانی دیده 
نمی ش��ود. کلا همه تلاش ما این ب��ود که چیزی 
دیده نش��ود. حتی برخلاف عزیزانی که اش��اره به 

تلویزیونی بودن »زاپاس« می کنند، اتفاقا تلاش ما 
این بود بازی چهره های تلویزیونی به شکلی متفاوت 
دربیاید و دیده نشود، برای همین بازی جواد عزتی 
و الناز حبیبی این فیلم کاملا با »دردسرهای عظیم« 

متفاوت است.
 بس�یاری از فیلم ه�ای کم�دی ایرانی ب�ه دلیل 
نداش�تن فیلمنامه و دستور زبان س�ینما کاملا بر 
پایه بداهه پردازی ها و شکل بازی چهره های طناز به 
اجرا درمی آیند! و همین باعث جایگاه نازل سینمای 

کمدی در کشور شده است.
همین طور اس��ت. پس از »زاپاس« تا به حال 6 
فیلمنامه کمدی به من پیشنهاد شده است که برخی 
از آنها چنان بود که کلا قید فیلمسازی در سینما را 
زدم. اگر به من بگویید قصه آنها را تعریف کن، باید 
بگویم فلان بازیگر این کار را کرد و آن کار را نکرد! 
یعنی قصه ای وجود نداش��ت و همه چیز متکی به 
حضور بازیگر بود. البت��ه 2 تا از فیلمنامه هایی که 
خواندم خوب بود اما شرایط ساخت آنها ایجاد نشد.

 چگونه توانستید میان خرده روایت های مختلفی 
که در »زاپاس« وجود دارد به یک وحدت ساختاری 

دست یابید؟
آدم ها در »زاپاس« به شکل دوتایی قصه دارند. 
انواع داس��تان ها و عشق ها را می توان در آنها یافت. 
نسلی هم وجود دارد که نمی داند کدام یک از راه ها 
درست است! برای همین راوی قصه ما یک پسربچه 
است. قصه کاراکترهای فیلم به شکلی یکپارچه به 
هم متصل شده است که انجامش کار سختی است 
و من دوست داش��تم منتقدان آن را ببینند. فیلم 
»زاپاس« براس��اس هندس��ه ای کار شده که امکان 
دارد شما با ش��کل آن هم سلیقه نباشید اما وجود 
دارد. اتفاقا س��ادگی این فیلم برای ما خیلی سخت 
بود. از طرفی صداقتی که این فیلم و کاراکترهایش 

دارند، خیلی مهم است.
 جدا از س�طح کیفی می توان گفت »زاپاس« اثری 
اس�ت که برخلاف خیل�ی از فیلم ه�ای دیگر نگاه 
س�خیفی ندارد و برای تماش�ای خانواده ها مناسب 

است.
من در این فیلم درباره صیانت از خانواده حرف 
می زنم، از این نظر نباید با نگاهی س��خیف برخورد 
کن��م. در این فیلم به نقش خانواده ها می پردازیم و 
نباید در آن ش��وخی های غیرخانوادگی می کردیم! 
اتفاقا یکی از دلایلی که گفتند این فیلم تلویزیونی 
اس��ت، همین مس��اله است که نخواس��تم از خط 
قرمزهای اخلاقی عبور کنم؛ در حالی که بستر این 
کار خیلی فراهم بود. اگر هم در »زاپاس« ش��وخی 
می کنم از جنس زن و ش��وهری و در لفافه اس��ت، 
همان طور که در زندگی های ما هم وجود دارد. مردم 
هم در س��ینما به این نوع شوخی ها می خندند اما 
با حرمت می خندند. دغدغه من چه در س��ینما و 
چه تلویزیون، عش��ق و خانواده است و اینکه بگویم 
در کنار هم باش��یم. من به دنبال س��اخت فیلمی 
بودم که بچه ای پس از تماشای فیلم دست پدرش 
را محکم تر بگیرد. اینه��ا را من دیدم که می گویم. 
من اصلا گواهینامه رانندگی ندارم از این رو س��وار 
اتوب��وس می ش��وم و زن و ش��وهرهایی را می بینم 
مسیری طولانی را در کنار هم هستند و حرفی به 
هم نمی زنند! در س��ینما هم دیده ام پیش از شروع 
فیلم هیچ ارتباطی میان همس��ران نیست و بعد از 
تماشای فیلم »زاپاس« حالشان عوض می شود. مگر 
م��ن چه چیزی می خواهم با فیلم هایم بالاتر از این 

مساله صورت دهم؟!
 انتخاب داستانی که در بستر فوتبال رخ می دهد، 

نمایه ای از بایدها و نبایدهای قواعد زندگی است؟
انتخاب فوتبال بهانه ای برای داس��تان ما است. 
من همه چیز و از جمله فوتبال را تشبیه به زندگی 
کرده ام و این جمله فیلم است که »فوتبال هم عین 
زندگی است.« امیر جعفری می گوید همان خطی 
که دور زمین است، در کنار دروازه هم وجود دارد اما 
اگر از آنجا رد شود، اوت است و اگر از محدوده دروازه 
رد ش��ود، گل محسوب می شود! زندگی هم همین 
طور اس��ت. ما از جذابیت های فوتبال برای نمایش 

زندگی استفاده کردیم. 
  خودتان هم فوتبالی هستید؟

بل��ه! بالاخره خیل��ی از ایرانی ها پرسپولیس��ی 
هستند و البته بقیه هم عزیزان ما هستند! من هم از 

بچگی به فوتبال علاقه داشتم.

اخبار

وطن امروز  شماره 1961  دوشنبه اول شهریور 1395

روز
ن ام

 وط
ی،

در
 حی

یم
راه

ا:  اب
س ه

عك
 

گفت وگو با برزو نیک نژاد، نویسنده و کارگردان فیلم »زاپاس«

حرفم صیانت
 از خانواده است

من اصلا گواهینام�ه رانندگی ندارم 
از این رو س�وار اتوبوس می ش�وم و 
زن و شوهرهایی را می بینم مسیری 
طولان�ی را در کن�ار هم هس�تند و 
حرف�ی به هم نمی زنند! در س�ینما 
هم دیده ام پیش از شروع فیلم هیچ 
ارتباطی میان همسران نیست و بعد 
از تماش�ای فیلم »زاپاس« حالشان 
عوض می ش�ود. مگر من چه چیزی 
می خواه�م با فیلم هایم بالاتر از این 

مساله صورت دهم؟!

 گفتند این فیلم تلویزیونی است
 چون نخواستم از خط قرمزهای اخلاقی عبور کنم!


